



Ref/173/

Date: 26 /04/2024

تهدي الممثلة الدائمة لجمهورية العراق لدى مكتب الأمم المتحدة والمنظمات الدولية الأخرى في جنيف أطيب تحياتها إلى مكتب المفوض السامي لحقوق الإنسان، وبالإشارة إلى مذكرة المكتب المؤرخة في 05 شباط 2024، نتشرف أن ترافق إجابة وزارة العدل في حكومة جمهورية العراق، بشأن تقرير الأمين العام حول تنفيذ النشاطات المتعلقة بالعدالة الدولية للمنحدرين من أصل أفريقي الذي سيتم تقديمه إلى الجمعية العامة للأمم المتحدة عملاً بقرارها المرقم 69/16.

تغتنم الممثلة الدائمة لجمهورية العراق لدى مكتب الأمم المتحدة والمنظمات الدولية الأخرى في جنيف هذه المناسبة لتعرب لمكتب المفوض السامي لحقوق الإنسان، عن فائق التقدير والاحترام.

جنيف: 26 نيسان 2024



مكتب المفوض السامي لحقوق الإنسان - جنيف

المرفقات:

رد (4) صفحة باللغة العربية والانكليزية





Ref/1731

Date:26/04/2024

(Courtesy Translation)

The Permanent Mission of the Republic of Iraq to the United Nations Office and other International Organizations in Geneva presents its compliments to the Office of the High Commissioner for Human Rights, and with reference to the note verbal dated 5 February 2024 , has the honour to convey the response of the Iraqi Ministry of Justice regarding the Secretary -General's report on the implementation of the activities of the International Decade for people of African Descent to be submitted to the General Assembly pursuant to the its resolution 69/16.

The Permanent Mission of the Republic of Iraq avails itself of this opportunity to renew to the Office of High Commissioner for Human Rights, the assurances of its highest consideration.

Geneva, 26 April 2024

**Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights,
Geneva**

Attachment:

- response (4 pages) in Arabic and English





مساهمة وزارة العدل في جمهورية العراق بشأن تقرير الامين العام عن الانشطة المتعلقة بالعقد الدولي
للمنحدرين من اصل افريقي:

1. الاعتراف:

- يعمل العراق على تعزيز مبادئ العدل والمساواة في جميع تشريعاته ونظمه الوطنية وعلى الرغم من تعدد القوميات والاديان والمذاهب فقد حرص على وضع القوانين المنظمة للحقوق والواجبات ونبذ التمييز.
- تهدف المفوضية العليا لحقوق الانسان الى ضمان حماية وتعزيز واحترام مبادئ حقوق الانسان في العراق من خلال تلقي الشكاوى من الافراد والجماعات ومنظمات المجتمع المدني عن الانتهاكات والجرائم والقيام بالتحقيقات الاولية، وتحريك الدعاوى المتعلقة بالانتهاكات واحالتها الى الادعاء العام بالاضافة الى اقامة الندوات والبرامج الثقافية لتعزيز حقوق ذوي البشرة السمراء والعمل على تغيير الصورة النمطية والنظرة السائدة لهذه الفئة، وبما ان العراق متنوع بطوائفه ومكوناته فلا بد من اشاعة روح التسامح والتعايش السلمي وتقبل الاخر سواء في اللون او العرق او الدين.
- على مستوى تولي المناصب الرفيعة في الدولة فقد عمدت الحكومة الى سياسة وطنية تقوم على اشراك جميع مكونات المجتمع العراقي في تولي المناصب الرفيعة في الدولة وفق الخبرة والمؤهلات العلمية والفنية، ولم تضع الحكومة العراقية بمختلف مؤسساتها في برامجها او نشاطاتها اي نهج او سياسة تقوم على التمييز على اساس اللون او الجنس او العنصر او الدين او المذهب بل عملت على محاربة هذا التوجه باستمرار.
- تعمل هيئة الاعلام والاتصالات على منع التحريض على العنف او استعمال صيغ تعبيرية تثير الكراهية بانواعها كافة سواء اكانت عرقية او دينية او كراهية ضد فرد او جماعة بسبب اصولهم او انتمائهم او عدم انتمائهم الى مجموعة عرقية او جنس او دين معين، والانتباه بشكل خاص الى الخطب والتصريحات التي تصدر عن شخصيات سياسية او دينية او عشائرية او اعلامية تحرض الجمهور على العنف.

2. العدالة:

- دستور جمهورية العراق يُعد القانون الاسمي والاعلى في البلاد، اذ كفلت المادة (14) منه (العراقيون متساوون امام القانون دون تمييز بسبب الجنس او العرق او القومية او الاصل او اللون او الدين او المذهب او المعتقد او الرأي او الوضع الاقتصادي او الاجتماعي) وقد حددت المواد (14-46) منه بشكل واضح كيفية حماية تلك الحقوق وتحديد الاليات القانونية اللازمة لاعمال تلك النصوص الدستورية وبشكل خاص اصدار قوانين تنظم تلك الحقوق، اذ تناولت تلك النصوص المساواة امام القانون والحق في الحياة وحرمة المساكن والحق الجنسية واستقلال القضاء والنص على مبدأ لاجرمية ولاعقوبة الابنص وحق الدفاع وحرية التعبير عن الرأي والتظاهر السلمي والمساواة امام القضاء وعلنية المحاكمة والحق في المشاركة السياسية وفي الحياة العامة والحق في العمل او التعليم او السكن اللائق والصحة وغيرها من الحقوق.
- ان التشريعات والخطط والسياسات وبرامج الحكومة العراقية خالية من اشكال التمييز العنصري كافة والفرص متاحة للجميع حيث تعمل الحكومة على تهيئة كافة السبل لاصحاب البشرة السمرء لممارسة هواياتهم الفنية والرياضية وهذا الامر يعزز من شعورهم بعدم التمييز بينهم وبين غيرهم من ابناء المجتمع، فضلا عن العمل على انتاج المجتمع، فضلا عن العمل على انتاج اعمال ثقافية متنوعة (مسرح ، افلام قصيرة، سينما، معارض فنية ، مطبوعات، مقالات) تعمل على تعزيز التعايش السلمي ووحدة المجتمع بأطيافه كافة ونبذ نهج العزل المناطقي على اساس عرقي او دين.

3. التنمية:

أ. الحق في التنمية وتدابير مكافحة الفقر.

تبنت الحكومة العراقية عدد من الاستراتيجيات والخطط والوطنية التي تراعي مبادئ المساواة وعدم التمييز بين مختلف شرائح المجتمع وتحقيق اهداف التنمية الاقتصادية والاجتماعية كخطة التنمية الوطنية (2018-2022) واستراتيجية التخفيف من الفقر (2022-2028) والاهداف الانمائية الالفية 2030 والوثيقة الوطنية للسياسات السكانية (2023) كما صدرقانون الضمان الصحي رقم (22) لسنة 2020، لغرض تخفيف الابعاء المالية عن المواطنين والحد

من الفقر وتحقيق مبدأ التكافل الاجتماعي والعدالة الصحية المنصوص عليها في المادة (30) (اولاً و ثانياً) من الدستور العراقي و صدور قانون التقاعد والضمان الاجتماعي للعمال رقم (18) لسنة 2023، الذي يهدف الى توسيع قاعدة الحماية الاجتماعية وشمول فئات اوسع من شرائح المجتمع العراقي بالضمان الاجتماعي للعمال.

ب. التعليم:

• التعليم مكفول في التشريعات الوطنية الوارد في المادة (34) من الدستور وان التعليم عامل اساسي لتقدم المجتمع وحق تكفله الدولة، وهو الزامي في المرحلة الابتدائية وتكفل الدولة مكافحة الامية وان التعليم المجاني حق لكل العراقيين في مختلف مراحلها، اذ ان جميع مناهج التربية والتعليم في العراق قد بنيت على منظور حضاري وانساني يناهض التمييز العنصري وذلك من اجل تحقيق المساواة وتكافؤ الفرص لكل المواطنين من اجل خلق جيل مثقف متفتح وواع يحترم الخصوصية ويؤمن بقبول الشخص الاخر وفق مبدأ وقاعدة التعايش السلمي للجميع.

• ادماج قيم التنوع العرقي والديني والثقافي ومكافحة التمييز العنصري بأشكاله كافة في المناهج الدراسية بصورة مباشرة او غير مباشرة سواء ان كان نصاً او صور فوتوغرافية.

ج. التوظيف:

قامت الحكومة العراقية بسياسات عدة في مجال العدالة الاجتماعية ومكافحة التمييز العنصري في مؤسسات الدولة سواء في التعيين او الاداء الوظيفي واستقطاب الكفاءات والخبرات العلمية والمهنية من خلال مجلس الخدمة الاتحادي بالاعلان عن الوظائف اعلاناً رسمياً وفق لجان مهنية تعتمد الكفاءة والخبرة.

د. الصحة:

ان الاعتبارات العنصرية في تقديم الخدمات والرعاية الصحية في العراق غير مطروحة ولم تتم سابقا اذ ان الخدمات تقدم للجميع دون استثناء بما فيهم النازحين واللاجئين الاجانب المقيمين في العراق، ولا توجد اي مظاهر عنصرية في تقديم تلك الخدمات سواء كانت على اساس العمر او الجنس او اللون او النسب او الاصل القومي والاثني والاعاقة والهجرة.



ح. الاسكان:

لم تتضمن القوانين العراقية وايضا السياسات والاجراءات الحكومية المتخذة من قبل الجهات الحكومية اي ممارسات تتضمن اليات عمل تمييزية فيما يتعلق بالحق في السكن بالنسبة للعراقيين، سواء من ناحية التمييز في السكن وعدم التمتع بحق السكن او الحصول على الاراضي السكنية وعدم وجود اي حالة من حالات التمييز على اساس اللون والجنس او الدين او الاعاقة او غيرها.

4. جميع اشكال التمييز:

ان التشريعات والخطط والسياسات وبرامج الحكومة العراقية خالية من اي شكل من اشكال التمييز العنصري والفرص متاحة للجميع، وان العراق يؤكد على التزامه بالمبادئ الاساسية لاتفاقية القضاء على اشكال التمييز العنصري ومتابعة ما يصدر من توصيات من اجل تعزيز وحماية جميع حقوق الانسان.

People of African Descent: Recognition, justice and development”

Annex: Guidance to submit written contributions for the preparation of the 2024 report of the United Nations Secretary-General on the implementation of the programme of activities of the International Decade for People of African Descent

Best Regards

1. Recognition

- Iraq works to promote the principles of justice and equality in all its national legislations and systems, despite the diversity in nationalities, religions and sects, Iraq has been keen to establish laws regulating rights and duties as well as eliminate discrimination.
- The High Commission for Human Rights aims to ensure the protection, promotion and respect for Human Rights principles in Iraq by receiving complaints from individuals, groups and Civil Society Organizations about violations and crimes , conduct initial investigations , initiate lawsuits for violations and forward them to the department of public prosecutions in addition to holding seminars and cultural programs to promote the rights of dark skinned people and working on changing the stereotyped image and the dominant view about of this group, since Iraq is diverse in its sects and components, it is necessary to spread the spirit of tolerance, peaceful co-existence and accept others regardless of color, race or religion.
- In terms of occupying senior positions in the state , the government has adopted a National Policy depends on the involvement of all components of the Iraqi society in holding high positions in the state based on experience , scientific and technical qualifications, the Iraqi government`s various institutions , In its programs and activities, have not developed any approach or policy based on discrimination on the basis of color, gender, race, religion or sect , but worked to constantly combat this trend.
- The Iraqi Communications and Media Commission works to prevent incitement to violence or the use of expressions that incite hatred of all kinds such as ethnic or religious hatred or hatred against an individual or group because of their origins or their affiliation to a particular ethnic group, gender or religion as well as pay special attention to speeches and statements issued by political, religious, tribal or media figures that incite the public to violence.

2. Justice

-The Iraqi constitution which is the supreme law of the country guarantees under article (14) of it , (**Iraqis are equal before the law without discrimination based on gender, race, ethnicity, nationality, origin, color, religion, sect, belief or opinion, or economic or social status**). Articles (14-46) clearly defined the protection of those rights and determine the legal mechanisms that are necessary for the implementation of those constitutional texts ,especially the enactment of legislations which regulate the exercise of those rights, these constitutional texts addresses equality before law , right to enjoy life, security , liberty , equal opportunities, personal privacy , the sanctity of the homes ,right to citizenship , the independence of the judiciary ,there is no crime or punishment except by law , the right to a defense, freedom of expression and peaceful demonstration ,equality before the courts , public character of the hearing , the right to participate in political and public life , the right to work , education , adequate housing, health and other rights.

-The Iraqi legislations ,plans ,policies and programs are free from all forms of racial discrimination and opportunities are available to everyone , in that the Iraqi government work to Provide all means of support to allow dark skinned people to practice their artistic and sports hobbies and this enhance their sense of anti-discrimination between them and other individuals of the society in addition to working on producing various cultural works (theater-short films-cinema-art exhibitions- publications- articles), which promote peaceful coexistence, the unity of the spectrum of society and reject the isolation of regions on an ethnic or religious basis.

3. Development

A) Right to development and measures against poverty

- The Iraqi government adopted a number of strategies and national plans for the purpose of promoting the principles of equality and non- discrimination between the various sects of the society as well as achieving the goals of socio-economic development such as the National development plan(2018-2022) , the poverty alleviation strategy (2018-2022) , the Millennium Development Goals 2030, the national population policy document 2023 also the adoption of the Health Insurance Act No.(22) of 2020 in order to ease the financial burdens on citizens ,eliminate

poverty , achieve the principle of social solidarity and health equity that are provided for in article (30) (First and second) of the Iraqi Constitution ,the introduction of the pension law and social security No. (18) of 2023 which aims for the expansion of the Social Protection Floor and to ensure that wider members of the community covered by the social security for workers.

B. Education

-Education is guaranteed by the provisions of national legislations contained in article (34) of the Iraqi Constitution , education is a fundamental factor for the progress of society and is a right guaranteed by the state and primary education is mandatory and the state guarantees that it shall combat illiteracy also free education in all its stages is a right for all Iraqis, all the curricula of education are based on a civilized , humanitarian and anti- discrimination insight in order to achieve equality and equal opportunities for all citizens which it can then lead to create an educated and vigilant generation who respect privacy and believes in accepting the other side according to the principle of peaceful coexistence of society.

- Integrating the values of ethnic, religious and cultural diversity and eliminate all forms of racial discrimination in school curriculums whether a text or a photograph.

C. Employment

The Iraqi government has implemented several policies in the field of social justice and eliminate racial discrimination in governmental institutions whether in appointment or occupational performance and attracting qualified scientific and administrative excellence through the Federal Service Council and officially advertising of jobs according to professional committees that depend on competence and experience.

D. Health

Racist considerations in the provision of services and health care are not raised and not happened previously, services are provided for all citizens without exception including displaced persons , refugees and foreigners residing in Iraq and there are no manifestations of racism in providing services ,whether on the basis of age, gender, color , descent ,national or ethnic origin , disability and migration.

E. Housing

The Iraqi Laws as well as government policies and procedures that are adopted by government agencies does not include any discriminatory practices with regard to the right of housing for Iraqis, whether in terms of discrimination in housing, non-enjoyment of the right to housing or access to residential lands and not having any cases of discrimination on the basis of color, gender, religion, disability,...etc.

4. Racial discrimination

The Iraqi legislations, plans, policies and programs are free from any form of racial discrimination and opportunities are provided for all, as well as Iraq affirms its commitment to the basic principles of the convention on the elimination of all forms of racial discrimination and working on following-up the recommendations that are issued in order to promote and protect all human rights.

With our highest consideration...